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Snížit rozdíl ve výnosu sdílených daní na 
obyvatele mezi »nejchudšími« obcemi a 
»nejbohatšími« městy ze současného zhruba 
4,5násobku na asi 2,5 až 3násobek 
by znamenalo přidat do systému 
rozpočtového určení daní (RUD) 
okolo deseti miliard korun. V roz-
hovoru pro Moderní obec to potvr-
dil Petr Gazdík, předseda Poslanec-
kého klubu TOP 09 a Starostové.  

Zcela nový zákon o RUD by 
podle jeho slov měl platit už od  
1. 1. 2012, přičemž kromě jeho 
garanta, jímž je Ministerstvo finan-
cí, se na jeho přípravě budou podí-
let Svaz měst a obcí ČR, Sdružení 
místních samospráv ČR, Spolek 
pro obnovu venkova, Asociace 
krajů ČR, experti dalších resortů i mnozí po-
slanci a senátoři. Nejdůležitějším zdrojem pro 

zmírnění uvedených rozdílů mezi největšími a 
nejmenšími sídly v čerpání výnosu sdílených 
daní na hlavu by měly být prostředky z vytipo-

vaných národních dotačních progra-
mů, které jsou nejvíce administra-
tivně náročné a pro obce a města 
nejméně efektivní. Dalším zdrojem 
příjmů municipalit, jehož význam 
vzroste zejména ve velkých měs-
tech, má být daň z nemovitostí. Její 
vyšší výběr by měl například také 
kompenzovat mírné snížení příjmů 
ze sdílených daní Brna, Ostravy a 
Plzně, jak se o tom nyní začíná 
diskutovat. Praha, která je současně 
i krajem, by si své daňové příjmy 
měla podržet. 
Celý rozhovor s Petrem Gazdíkem 

si přečtete v lednovém čísle Moderní obce, 
které vyjde už 5. 1. 2011.                            ( r š )  

Na novém zákoně o RUD se už začíná pracovat 

Petr Gazdík chce, aby 
nový zákon o RUD 
platil už od 1. 1. 2012.  
                    Foto: archiv 
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Dokončujeme pro Vás 
lednové vydání 

Moderní obce! 
 

Expedovat se bude už 5. 1. 2011. 
 

Najdete v něm mimo jiné: 
• Přílohu SPECIÁL Smlouva o dílo podle obchodního 
zákoníku 
• Téma měsíce Moderní škola 
• Podle jakého zadání se připravuje nový zákon  
o rozpočtovém určení daní 
• Chystá se nová legislativa, která by měla lépe bránit 
pádu obcí do platební neschopnosti  
• Kdo se stal Starostou roku 2010? 
• Společné obecní úřady? Slovenská právní úprava to 
umožňuje 
• Povolování provozu sázkových her 
• Místní poplatek za shromažďování a likvidaci odpadu 
• Úprava dokumentů vyvěšovaných na úřední desce 
• Souběh členství ve výboru zastupitelstva a v komisi 
rady 
• Vyřizování dopisů adresovaných radě a zastupitel-
stvu 

Ukázkové číslo časopisu ZDARMA  
si objednejte na tel. 800 11 00 22 nebo na  

http://ib.ihned.cz/predpl/a/nazk.php?idkamp=iHNed&tit=MO 
 

Předplatné si zajistěte na adrese 
http://predplatne.economia.cz 

Vážení a milí čtenáři, 
Vám a všem Vašim blízkým přejeme 

krásné a klidné prožití adventu, šťastné a 
veselé Vánoce a hodně štěstí, zdraví, 
úspěchů a spokojenosti v roce 2011.  

 

Redakce Moderní obce 
 

 Příští elektronický newsletter Moderní 
obce obdržíte 5. ledna 2011, kdy se ke 
čtenářům bude expedovat také lednové 
vydání našeho časopisu. 

Ačkoliv některá média již ohlásila, že minis-
terstva financí a vnitra chystají zákon, který by 
umožnil vyhlásit bankrot i obci, oba resorty 
tyto informace upravují na pravou míru. Jak 
Moderní obci sdělil tiskový mluvčí Minister-
stva financí (MF) Ondřej Jakob, MF pouze 
zvažuje legislativní opatření, která by přede-
vším mohla zabránit tomu, aby se obec dostala 
do platební neschopnosti. Tato opatření by dále 
měla stanovit postup v případě, že se obec do 
platební neschopnosti již dostala. 

Také tiskový mluvčí Ministerstva vnitra 
(MV) Vladimír Řepka v odpovědi na otázky 
Moderní obce poznamenal, že MV stejně jako 
MF si jsou vědomy dlouhodobého problému se 
zvyšující se zadlužeností veřejných rozpočtů, 
především rozpočtů obcí. Podle jeho slov by  
v první fázi (monitorovací) obec musela avizo-

vat Ministerstvu financí potencionální problé-
my se svými závazky. V další fázi, pokud by 
obec i nadále splnila zákonem stanovená krité-
ria, by musela přijmout a dodržovat tzv. 
ozdravný režim. Pokud by jej nezavedla, nebo 
by ani ten nebyl úspěšný, jmenovalo by MF  
v obci tzv. nuceného finančního správce, který 
by rozhodoval nebo spolurozhodoval o urči-
tých majetkoprávních úkonech obce. Pokud by 
ani tímto způsobem nedošlo k vyřešení věci, 
nebo kdyby se obec již nacházela ve stavu 
insolvence, muselo by proběhnout její oddluže-
ní. Způsob »oddlužení« obce však dosud nebyl 
stanoven. 

O jakých variantách případného oddlužení 
obcí a za jakých podmínek se v současné době 
uvažuje, si už za tři týdny přečtěte v lednovém 
vydání Moderní obce.                                 ( r š )  

Jak oddlužit obec? Ministerstva zvažují různé varianty  

■ AKTUÁLNĚ 
Podpoří transformaci sociálních služeb 

Transformaci služeb sociální péče směrem 
ke komunitnímu způsobu jejich poskytování, 
tedy k větší míře sociálního začlenění a samo-
statnosti klientů, podporuje projekt, jehož 
součástí je zřízení a činnost Národního centra 
podpory transformace sociálních služeb. Ná-
rodní centrum zahájilo svou činnost v listopa-
du 2010 na základě veřejné zakázky Minister-
stva práce a sociálních věcí (MPSV). Jeho 
úkolem je zajistit vybrané činnosti v individu-
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(Pokračování na stránce 3) 

Nižší příspěvek na výkon přenesené působnosti budí nevoli 
Svaz měst a obcí ČR (SMO) zásadně nesouhlasí se snížením příspěvku na výkon přenesené pů-

sobnosti městům a obcím pro rok 2011 o 17,6 %. Tímto způsobem v žádném případě nedochází  
k úspoře veřejných financí, nýbrž jde o pouhý přenos úhrady nákladů na výkon státní správy ze 
státu na obce. Shodli se na tom účastníci XIII. celostátní 
finanční konference, která se pod názvem Obce a vláda na 
prahu nového partnerství konala 2. a 3. 12. 2010 v Praze.  

Podle starostů jde o velmi pochybnou formu úspory, na 
kterou doplatí především obce s rozšířenou působností. 
»Jestliže obcím a menším městům, které vykonávají pouze 
část přenesené státní správy, byl příspěvek v loňském roce 
zvýšen, pak u obcí s rozšířenou působností zůstala výše 
stejná. V příštím roce tak zaznamenají čisté snížení pří-
spěvku téměř o pětinu. Jde o obce, jež přebíraly řadu 
agend z okresních úřadů a které už prošly velmi výrazným 
zeštíhlením,« upozorňuje Dan Jiránek, místopředseda SMO a primátor statutárního města Kladno. 

Ministerstvo financí navrhuje snížení příspěvku uhradit ze zvýšeného podílu sdílených daní, 
zejména pak v důsledku zdanění příjmů ze stavebního spoření. Financování výkonu přenesené 
státní správy však podle názoru účastníků Finanční konference SMO nelze směšovat se samostat-
nou působností, na kterou jsou určeny příjmy ze sdílených daní. Daňové příjmy mají sloužit  
k rozvoji obce, nikoliv k úhradě administrativních činností prováděných pro stát.  

»V případě obcí s rozšířenou působností navíc dochází ke kuriózní situaci, neboť státní správu 
nezajišťují pouze pro své občany, nýbrž také pro občany okolních obcí. A v některých případech 
převážně pro občany okolních obcí. Nejviditelnější je příklad Černošic (okres Praha-západ), kde 
žije zhruba 6000 obyvatel, ale obvod, pro který zajišťují státní správu, čítá 120 tisíc. Obdobná 
situace je také v Říčanech (okres Praha-východ). Třináctitisícové město spravuje obvod s pětapa-
desáti tisíci obyvateli,« dodává Jaromír Jech, výkonný místopředseda Svazu měst a obcí. 

SMO má nyní k dispozici konkrétní srovnání, které vzniklo v rámci činnosti pracovní skupiny 
obcí s rozšířenou působností, a chce tyto argumenty postoupit také ministerstvu.                       ( t z )  

Také ČMZRB potvrzuje: Dotace pomalu opustí scénu 
Představitelé Českomoravské záruční rozvojové banky (ČMZRB) včera před novináři shrnuli  

výsledky svého bankovního domu v letošním roce a prezentovali jeho záměry a možnosti pro příští 
rok. Jak uvedl předseda představenstva a generální ředitel ČMZRB Ladislav Macka, právě nyní 
končí zhruba dvouleté období, po něž byla tato banka zapojena do protikrizových opatření vlády.  
V souladu s výzvou kabinetu ČMZRB se ještě více zaměřila na posílení záruk na provozní a inves-
tiční úvěry malých a středních firem a zvýšila svou podporu realizaci rozvojových podnikatelských 
projektů v rámci malého a středního podnikání formou podřízených úvěrů.  

Ladislav Macka v té souvislosti konstatoval, že právě v tomto dvouletém období se jasně proká-
zalo, že záruka je účinným nástrojem pro podporu malého a středního podnikání, protože je udržu-
je v chodu i v době krize. Záruka je navíc nástrojem, který není tolik nákladný jako dotace a příliš 
nenarušuje ani tržní prostředí. Generální ředitel ČMZRB připomněl, že zárukám přisuzuje velkou 
budoucnost také Evropská unie. Vše totiž nasvědčuje tomu, že v příštím programovacím období 
EU od roku 2014 se místo pouhého rozdílení dotací, které dominují dosud, budou posilovat finanč-
ní nástroje typu záruk, zvýhodněných úvěrů a kapitálových vstupů.  
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álním projektu MPSV Podpora transformace 
sociálních služeb, jehož cílem je podpořit a 
pilotně ověřit transformaci služeb sociální 
péče na základě individuálně určených potřeb 
uživatelů: umožnit jejich aktivní zapojení se 
na trh práce a do společnosti a přispět k dein-
stitucionalizaci pobytových zařízení sociálních 
služeb v ČR. Projekt je financován z prostřed-
ků Evropského sociálního fondu a státního 
rozpočtu ČR prostřednictvím OP Lidské zdro-
je a zaměstnanost. K hlavním činnostem Ná-
rodního centra patří koordinace transformační-
ho procesu ve 32 pobytových zařízeních ve 
všech krajích ČR (mimo hl. m. Praha). Národ-
ní centrum bude k tomuto účelu také vytvářet 
metodické postupy, nástroje a analýzy pro 
úspěšné provedení změn v ústavní péči a zajis-
tí vzdělávání pracovníků zařízení i těch, kteří 
organizují procesy změn na krajské úrovni. 

Na téma deregulace nájemného 
Zástupci Občanského sdružení majitelů do-

mů, bytů a dalších nemovitostí v ČR (OSMD) 
předevčírem jednali s ministrem pro místní 
rozvoj Kamilem Jankovským. Hlavním téma-
tem byla končící regulace nájemného a připo-
mínky OSMD k novele občanského zákoníku. 
Na setkání ministr obdržel i nově vydanou pu-
blikaci OSMD Místně obvyklé nájemné, která 
vysvětluje, co je a jak se zjišťuje. Obě strany 
se shodly, že deregulace měla být už dávno 
ukončena a je čas narovnat i pokřivené právní 
vztahy mezi pronajímateli a nájemci. (O publi-
kaci si lze napsat na: OSMD, Mánesova 69, 
Praha 2 – Vinohrady,  osmd@osmd.cz .) »Jsem 
rád, že se na tomto jednání ukázalo, že naším 
společným cílem je dohoda. Dohoda mezi 
nájemníky a pronajímateli. Je logické, že ze 
dne na den nevznikne volný trh, našim společ-
ným cílem je, postupně se k němu dopracovat, 
tak aby byla vyrovnaná práva majitelů domů i 
jejich nájemníků,« řekl Jankovský.  

Haptický model olomoucké radnice 
V Olomouci si zrakově postižení mohou 

nyní osahat radnici. A to díky projektu  »Zpří-
stupnění olomouckých památek zrakově posti-
ženým«, jehož prvním počinem je haptický 
model radnice 1,5 x 1 x 1,2 m, který obsahuje 
všechny výrazné stavební prvky podle reálné 
skutečnosti. Vytvořili jej studenti Střední ško-
ly řezbářské v Tovačově ze dřeva, což je kva-
litní materiál odolný vůči poškození a pro 
hmatové prohlížení velmi příjemný. Nevidomí 
tak mohou získat představu o velikosti, tvaru, 
popř. zvláštnostech celé stavby. Slabozrací, 
kteří v reálu špatně vidí do dálky a do výšky, 
si památku prohlédnou zblízka ze všech stran. 
Model, vystavený v předsálí zasedací místnos-
ti primátora v prvním patře radnice, je doplněn 
popisky a texty ve zvětšeném typu písma a  
v Braillově písmu. Po modelu radnice by měl 
dále následovat Chrám sv. Michala a Chrám 
sv. Mořice. Zadavatelem projektu pro zpří-
stupnění olomouckých památek lidem se zra-
kovým postižením je obecně prospěšná spo-
lečnost TyfloCentrum Olomouc. Náklady ve 
výši 45 tisíc Kč na celý projekt, tedy modely 
radnice a obou chrámů, nese město Olomouc.  

(Pokračování ze stránky 1) 

Ze závěrů XIII. celostátní finanční konference SMO ČR 
A. Příspěvek na přenesený výkon státní správy 
Účastníci jednoznačně zastávají názor, že: 

- není žádný důvod pro snižování příspěvku, a to ani jednorázově v roce 2011, neboť zkrácením se náklady přenášejí 
pouze z vládní úrovně na samosprávu; 
- financování přenesené a samostatné působnosti obcí nelze navzájem slučovat, neboť každý ze zdrojů slouží k jinému 
cíli; 
- musí být neprodleně předložena novela zákona o správních poplatcích, která povede ke zvýšení finanční participace 
poplatníků; 
- objem finančních prostředků určených obcím a městům musí nejen v oblasti přenesené působnosti korespondovat  
s narůstajícím množstvím úkolů, které jsou na samosprávu přenášeny. 

B. Financování samostatné působnosti 
Účastníci jsou přesvědčeni, že: 

- je třeba během roku 2011 ukončit diskusi nad změnami v rozpočtovém určení daní, která povede k předložení legislativ-
ního návrhu;  
- prováděná analýza dotačních titulů, které mají posílit zdroje obcí a měst, by měla zahrnovat rovněž dotace neziskovým 
organizacím, neboť část prostředků dnes rozdělovaných z centrální úrovně by byla jistě lépe alokována obcemi;  
- nedílnou součástí změn je zcela nové pojetí daně z nemovitostí, kde budou využity i pilotní projekty zpracované člen-
skými obcemi Svazu, včetně zvýšení či uvolnění maximálních sazeb místních poplatků, příp. stanovení komunální daně; 
- nově by měla být zavedena finanční motivace pro obce tak, aby vybrané činnosti mohly po dohodě zajišťovat společně;  
- je třeba umožnit městům a obcím účinně regulovat všechny formy hazardních her a sázek na svém území, přičemž 
zamýšlené zdanění hazardu nesmí poškodit finanční zájmy obcí a měst, zejm. zrušením místních a správních poplatků; 
- k regulaci hazardu je nutné využít také nástrojů daňové politiky v obdobné formě jako v případě fotovoltaických elektrá-
ren či stavebního spoření. 

http://www.moderniobec.cz
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Pokud jde o úvěrové programy ČMZRB pro obce, připomeňme zejména MUFIS 2 a RRF 
(Regionální rozvojový fond). Jsou určeny pro financování menších municipálních projektů,  neboť 
maximální výše úvěru činí 30 mil. Kč při desetileté splatnosti. K preferovaným projektům patří 
vodovody a kanalizace, čistírny odpadních vod, místní komunikace, školská či předškolská zaříze-
ní, hřiště, sociální zařízení apod. Podmínky dalšího uvěrového programu – OBEC 2 – umožňují 
poskytovat úvěry také vodohospodářským akciovým společnostem s kapitálovou účastí obcí na 
území ČR. U programu OBEC 2 činí maximální částka úvěru až 250 mil. Kč a splatnost lze rozlo-
žit až do 15 let. 

Také pro tyto úvěry ČMZRB platí pevné úrokové sazby, minimální poplatky a možnost předčas-
ného splacení úvěru bez sankcí. Kromě toho se úvěry obcím většinou poskytují bez zajištění a  
v případě potřeby se lze dohodnout na odkladu splátek jistiny, nevyčerpání celého úvěru apod.  

Důležitá informace ze včerejšího setkání představitelů ČMZRB s novináři je i ta, že pro severní 
Čechy, postižené letošními záplavami, platí až do konce tohoto roku příjem žádostí o záruky  
k úvěrům, které jsou určeny na rozvoj nebo obnovu činnosti podnikatelů na postiženém území, 
případně na financování výdajů dodavatelů k provedení dodávek zabezpečujících obnovu majetku 
a infrastruktury obcí na území postiženém živelní pohromou.                                                     ( r š )  

Jiráskovy sady v Litoměřicích čeká výrazná proměna 
Nadace PROMĚNY vybrala další park, který se s její pomocí dočká obnovy. V konkurenci  

18 projektů z celé ČR uspěly litoměřické Jiráskovy sady. Finanční příspěvek nadace, který může  
v maximální výši dosáhnout 25 milionů Kč, přispěje v Litoměřicích k rehabilitaci tamního největ-
šího parku. »K úspěchu města v granto-
vé výzvě přispěl kvalitně zpracovaný 
projektový záměr, dosavadní práce s 
veřejností a především park samotný, 
jehož obnova je bezpochyby potřebná. 
Podle odborné poroty nabízí možnost 
ukázkového řešení veřejného prostoru,« 
shrnuje ředitelka nadace Gabriela Na-
vrátilová.           

Vedení litoměřické radnice se z grantu 
pro Jiráskovy sady raduje. »Po výstavbě 
zcela nového parku U Hvězdárny a 
právě končící rekonstrukci Kapucínské-
ho náměstíčka se tak uskuteční další 
projekt, který významným způsobem 
zlepší stav zeleně ve městě. Jiráskovy 
sady jsou jednou z nejvyhledávanějších oddechových zón ve městě, proto považuji za významný 
fakt, že do způsobu jejich proměny bude moci promluvit i veřejnost,« konstatuje starosta Litoměřic 
Ladislav Chlupáč.   

»Možnosti rozvoje Jiráskových sadů více nastíní architektonická soutěž Cena nadace PROMĚ-
NY 2011, kterou celý projekt začíná. Uskuteční se v první polovině příštího roku, vyhlášena bude 
pravděpodobně v březnu. Organizace soutěže, stejně jako odměny oceněným návrhům jsou sou-
částí rozsáhlé nadační podpory,« vysvětluje Gabriela Navrátilová a dodává, »ještě před vyhlášením 
soutěže se v Litoměřicích uskuteční anketa a veřejná diskuse, jejichž hlavním cílem bude zmapo-
vat názory a přání místních. Město již první kroky v projednávání projektu s veřejností učinilo; 
aktuálně se pokusíme zjistit, jak lidé Jiráskovy sady vnímají, v čem vidí jejich silné i slabé stránky, 
čeho si v parku nejvíce cení či jaké jsou jejich představy o vylepšení současného stavu. Výstupy  
z ankety a veřejné diskuse se stanou jedním z podkladů pro architekty, kteří budou zpracovávat 
návrhy proměn Jiráskových sadů. Zapojení veřejnosti do spolurozhodování o rozsahu a podobě 
proměny parku považujeme za velice zásadní a důležité pro úspěšnost celého projektu.«     

Se všemi soutěžními návrhy proměn Jiráskových sadů se veřejnost seznámí na výstavě, která se 
v Litoměřicích uskuteční po skončení architektonické soutěže. Návazně v druhém pololetí roku 
2011 se plánuje veřejná prezentace vybraného návrhu, podle nějž se projekt uskuteční. Do dalšího 
roku bude projekt pokračovat zpracováním projektové dokumentace, v roce 2012 se dále vybere 
dodavatele stavby, stanoví se přesná výše nákladů rekonstrukce parku a zahájí se samotné stavební 
a vegetační úpravy Jiráskových sadů. Jejich dokončení se přepokládá nejdříve na konci roku 2013. 
Projekt budou po celou dobu doprovázet akce se zapojením veřejnosti, plánována je spolupráce  
s místními školami a neziskovými organizacemi, které park nejčastěji využívají.   

V letošní grantové výzvě nadace PROMĚNY se sešlo 19 žádostí. »Ačkoliv účast měst v letošní, 
již třetí grantové výzvě nadace PROMĚNY byla zatím nejnižší, je znát celkově vyrovnanější úro-
veň podaných žádostí,« říká tajemnice správní rady Jitka Přerovská a doplňuje: »Nadace PROMĚ-
NY přišla v roce 2006 s neobvyklou formou pomoci veřejně prospěšným projektům. Pro města 
uvyklá evropským dotačním principům nebylo zcela snadné reagovat na naši nabídku, která zahr-
nuje nejen finanční příspěvek, ale také dlouhodobou spolupráci na celém projektu. Posun v pojetí 
žádostí od roku 2006 je evidentní. Jsem přesvědčena o tom, že se v něm odrážejí i námi doposud 
podpořené projekty.« Nadace PROMĚNY dosud podpořila vybudování dvou parků v Kamenickém 
Šenově a obnovu broumovského parku Alejka. Od loňského roku se realizuje proměna říčního 
ostrova Santos v Sušici, jejíž dokončení se přepokládá v roce 2012.                                           ( t z )  

(Pokračování ze stránky 2) Podporujete cyklisty? Je tu pro vás pomocník! 
Portál pro odbornou veřejnost prosazující 

cyklistiku www.cyklostrategie.cz získal novou 
přehlednější a atraktivnější podobu. Jaroslav 
Martinek, koordinátor rozvoje cyklistické do-
pravy ČR a vedoucí oblasti nemotorové do-
pravy – O15 Centra dopravního výzkumu, 
v.v.i., vyjadřuje naději, že návštěva portálu se 
stane inspirací také pro představitele měst a 
obcí při jejich další podpoře cyklistické dopra-
vy a cykloturistiky. Na úvodní stránce si pod 
odkazem Pro média můžete stáhnout i news-
lettery, které koordinátor rozvoje cyklistické 
dopravy vydává. Z prosincového newsletteru 
č. 6/2010 doporučujeme témata: Český systém 
značení cyklotras se změní; Čeští cyklisté 
chtějí ve městech cyklopruhy; Velo-city kon-
ference – zdroj inspirace a zkušeností či Nové 
koncepce cyklodopravy v Praze a Ostravě.  

Aby se ve městech dalo dýchat 
Ekologický institut Veronica vydal novou 

publikaci Aby se ve městech dalo dýchat. 
Kniha přináší příklady efektivních dopravních 
opatření pro zlepšení kvality ovzduší ve měs-
tech, která s úspěchem používají v zahraničí. 
Jsou v ní popsány pozitivní efekty zavádění 
nízkoemisních zón, zpoplatnění vjezdu do 
městských center, snižování maximální rych-
lostí na vybraných silnicích, použití alternativ-
ních paliv v dopravě nebo zavádění pracho-
vých filtrů u automobilů s dieselovými moto-
ry. Text je autorským dílem Miroslava Šuty a 
Miroslava Patrika, přičemž tematicky navazu-
je na publikaci Účinky výfukových plynů  
z automobilů na lidské zdraví, kterou Ekolo-
gický institut Veronica vydal září 2010. »Opa-
tření popsaná v publikaci by mohla být inspi-
rací pro města a obce u nás v tom, jak chránit 
zdraví vlastních obyvatel,« uvedla Yvonna 
Gaillyová, ředitelka Ekologického institutu 
Veronica. Publikace byla vydána jako součást 
projektu Dva v jednom – Ochrana klimatu a 
ovzduší v obcích, realizovaného za finanční 
podpory Státního fondu životního prostředí a 
Ministerstva životního prostředí ČR. K dispo-
zici je v Ekologické poradně Veronica (Panská 
9, Brno), na webu www.veronica.cz a může 
být na vyžádání též zaslána poštou. 

Rodina BIOškol se rozrůstá – a co vaše škola? 
Stravovat se ve školní jídelně už neznamená 

jíst nezdravá a nevábně vypadající jídla. Svůj 
podíl na tom má i projekt BIOškoly, kdy se za 
podpory Ministerstva zemědělství do jídelen 
zavádějí potraviny z ekologického zeměděl-
ství, tzv. biopotraviny. V Příbrami se jako 
první do projektu zapojila školní jídelna  
v ulici K Zátiší. Její strávníci mají od 1. 9. 
možnost pochutnat si na pokrmech připrave-
ných z biopotravin. Stravovna, která připravu-
je v průměru 500 obědů denně, je na Příbram-
sku první svého druhu. Projekt BIOškoly – 
zavádění biopotravin do škol a předškolních 
zařízení odstartoval před rokem a nyní je do 
něj zapojeno už 42 jídelen. Jídelna K Zátiší je 
na Příbramsku zatím první. »O projekt mají 
školní jídelny zájem, některé se však bojí 
finanční náročnosti, proto se biopotraviny  

21/2010                                                           http://www.moderniobec.cz                                                                     strana 3 

15.  1 2.  20 10 

(Pokračování na stránce 4) 

Počátky litoměřických Jiráskových sadů sahají až do polo-
viny 19. století.                                                       Foto: archiv 
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v rámci projektu jídelnám prodávají za zvý-
hodněnou cenu,« uvedl ministr zemědělství 
Ivan Fuksa. Ministerstvo již projekt podpořilo 
částkou přesahující 6 mil. Kč.  

Regionální potravina podle nové metodiky 
Nová metodika pro udělování značky Regio-

nální potravina počítá s rozšířením stávajícího 
počtu šesti kategorií na devět. Podle ministra 
zemědělství Ivana Fuksy rozdělením kategorií  
šanci uspět v soutěži dostane více kvalitních 
regionálních specialit a spotřebitelé budou mít 
pestřejší výběr. Značka Regionální potravina 
bude tedy udělována v kategoriích: Masné 
výrobky tepelně opracované, včetně uzených 
mas; Masné výrobky trvanlivé; Sýry, včetně 
tvarohu; Mléčné výrobky ostatní; Pekařské 
výrobky, včetně těstovin; Cukrářské výrobky, 
včetně cukrovinek; Alkoholické a nealkoholic-
ké nápoje; Ovoce a zelenina v čerstvé nebo 
zpracované formě; Ostatní (med, lahůdkářské 
výrobky, skořápkové plody apod.). Nová me-
todika však na druhou stranu zkrátila lhůtu pro 
užívání značky ze šesti na čtyři roky, což má 
hlavně umožnit malovýrobcům pružněji rea-
govat na poptávku a častěji obměňovat sorti-
ment. I v příštím roce se počítá na zajištění 
kampaně včetně krajských soutěží s 50 mil. 
Kč. Platná metodika včetně příloh je doručo-
vána všem dotčeným elektronickou formou a 
je zveřejněna na www.regionalnipotravina.cz . 

Ostrava bojuje o čistější ovzduší 
Jedním z kroků ke zlepšení kvality ovzduší, 

která je nejtíživějším problémem životního 
prostředí Ostravy, je ekologičtější vytápění 
rodinných domů a dalších obytných budov. Na 
provozovatele lokálních topenišť apeluje  
v tomto smyslu Magistrát města Ostravy pra-
videlně. »Vyzývali jsme občany k zodpověd-
nému chování také v loňské zimě, v polovině 
letošního roku jsme pak vydali materiál Kon-
krétní opatření ke zlepšení kvality ovzduší na 
území statutárního města Ostravy, jehož část 
se zabývá lokálními topeništi, jejich podílem 
na znečištění ovzduší a návrhy konkrétních 
opatření, která by vedla ke zlepšení situace. 
Nyní zveřejňujeme souhrn rad a opatření, 
kterými bychom chtěli občanům vysvětlit, jak 
mohou ke zlepšení kvality ovzduší sami při-
spět,« řekl náměstek primátora města Ostravy 
Dalibor Madej. Souhrnné informace zpracova-
lo sdružení Arnika v rámci projektu Topíme 
ohleduplně k přírodě i sousedům, který podpo-
řil SFŽP. Informace sestavené Arnikou jsou 
rozděleny do kapitol na konkrétní témata. 
Dozvíte se v nich, co dělat, když vás soused 
obtěžuje kouřem, jaké látky znečišťují prostře-
dí, zjistíte, jaké jsou současné možnosti vytá-
pění. Součástí materiálu je apel na občany, aby 
v lokálních topeništích nespalovali odpad, 
desatero správného vytápění a další informa-
ce. Materiály najdete na www.ostrava.cz pod 
odkazem> O městě > Životní prostředí a obje-
ví se i v lednovém vydání Ostravské radnice. 

(Pokračování ze stránky 3) Co přinesla konference Národní sítě Zdravých měst 
Hlavními tématy XVII. celostátní konference Národní sítě Zdravých měst ČR (NSZM), která se 

uskutečnila 2. 12. 2010 v Praze, bylo sdílení inspirací a dobrých praxí v oblasti rozvoje měst a 
regionů a jejich úřadů, ale i aktuální témata v oblasti udržitelného rozvoje na národní úrovni. Bě-
hem konference, pořádané pod záštitou 
ministra pro místní rozvoj Kamila Jan-
kovského a ve spolupráci s partnerskou 
švýcarskou organizací Equiterre, byla 
oceněna úspěšně postupující Zdravá 
města v roce 2010. Zástupci Equiterre 
stejně jako reprezentanti švýcarských 
měst Delémont a Nyon a kantonu Žene-
va připravili své prezentace na témata 
obnovitelné zdroje energie, urbanismus 
jako nástroj udržitelného rozvoje ve 
městech a »zelené nakupování«. Tyto 
příklady s mnoha dalšími najdete přehledně zpracované v nové publikaci Inspirujme se! Ukázkové 
aktivity a dobrá praxe z obcí a regionů Švýcarska a ČR. Publikace je volně ke stažení na adrese 
http://dataplan.info/img_upload/f5416b362b7c89b68743d3448693cc90/Publikace_NSZM_web.pdf .  

Během konference byla rovněž oceněna úspěšně postupující Zdravá města. Cenu za dlouhodobý 
a ukázkový postup ke kvalitě Zdravého města převzali zástupci Zdravých měst Chrudim, Kopřiv-
nice a Vsetín, kteří následně předvedli své ukázkové postupy v tématech, jako je strategické pláno-
vání a řízení, zapojování veřejnosti, postup k hodnocení udržitelného rozvoje na místní úrovni či 
úspěchy v mezinárodních soutěžích v oblasti regenerace veřejných prostranství. 

Konferenci zakončila burza dobré praxe, během níž zástupci Zdravých měst prezentovali své 
osvědčené postupy v různých oblastech rozvoje. Ve Zdravém městě Litoměřice se zapojují do plá-
nování rozvoje města také děti a mládež prostřednictvím Dětského zastupitelstva a speciálního 
dětského slyšení; Zdravé město Mladá Boleslav dlouhodobě a koncepčně pracuje se seniory, pro 
které připravuje řadu aktivit, od sportovních her až po zajímavý občasník; osvědčenými metodami 
spolupráce s romskou komunitou se zase může pochlubit Zdravé město Prachatice a Zdravé město 
Tábor je jedním z průkopníků využívání stlačeného zemního plynu (CNG) jako pohonu pro auto-
busy městské hromadné dopravy či služební vozidla úřadu. Všichni prezentující obdrželi za své 
aktivity razítko DobráPraxe.                                                                                                          ( t z )  

Města »zatočila« s téměř 57 tunami elektroodpadu 
Více než 100 tisíc lidí a téměř 

 24 tisíc žáků základních a středních 
škol navštívilo 2. ročník informační 
kampaně Zatočte s elektroodpadem. 
Ta od dubna do října zavítala do  
80 měst a pomohla vysbírat téměř  
57 tun elektroodpadu. Na každou 
návštěvu průměrně připadalo bezmá-
la 720 kg vysloužilých elektrozaříze-
ní. »Z průzkumu víme, že klesá 
ochota lidí nosit vysloužilé elektro-
spotřebiče na sběrná místa. Díky 
akci Zatočte s elektroodpadem jsme 
tak lidem umožnili zbavit se elektro-
odpadu v těsné blízkosti jejich do-
movů,« uvedl Roman Tvrzník, gene-
rální ředitel kolektivního systému 
ELEKTROWIN, a dodal »lidé díky 
spotřebičům odevzdaným k recykla-
ci během kampaně zabránili vzniku 660 tun CO2. Takové množství oxidu uhličitého vytvořilo na-
příklad průměrné auto, které má na tachometru půl milionu kilometrů.«  

Jednotlivá města a obce mezi sebou v kampani Zatočte s elektroodpadem soutěžila v množství 
odevzdaného elektroodpadu na obyvatele. V této disciplíně se nejlépe umístil Bludov, jehož obyva-
telé přinesli k recyklaci v přepočtu na osobu bezmála 0,8 kg. Naopak poslední místo obsadil Libe-
rec, kde odevzdali pouze 0,002 kg elektroodpadu na obyvatele.  

Osvětová kampaň Zatočte s elektroodpadem měla za cíl upozornit na důležitost zpětného odběru 
vyřazených elektrozařízení a motivovat ke správnému nakládání s elektroodpadem. »Lidé často ani 
netuší, že až 90 % hmotnosti elektroodpadu bývá znovu využito. Kromě surovin se recyklací uspo-
ří také značné množství energie,« uzavřel Roman Tvrzník.                                                          ( t z )  
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Zástupci oceněných měst.                                      Foto: archiv 

Přehled 10 nejlepších měst 2. ročníku kampaně  
Zatočte s elektroodpadem – pořadí podle přepočtu kg/obyvatel  

 město  kraj  odebrané  
množství (kg)  

přepočet na 
obyvatele (kg) 

1. Bludov Olomoucký 2500 0,796 

2. Bučovice Jihomoravský 3360 0,522 

3. Kraslice Karlovarský 3420 0,453 

4. Dubá Liberecký 1100 0,391 

5. Lomnice n. Popelkou Liberecký 2280 0,386 

6. Skuteč Pardubický 1660 0,307 

7. Broumov Královéhradec-
ký 2480 0,307 

8. Zlaté Hory Olomoucký 1 23 0,280 

9. Chlumec nad Cidlinou Královéhradec-
ký 1450 0,271 

10. Rokytnice nad Jizerou Liberecký 750 0,235 

Zdroj: Elektrowin 
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